
prioritat en els päısos on les ajudes de viatge
poden ser més dif́ıcils d’obtenir. Hi ha dos
peŕıodes de candidatura amb terminis: 31
de març i 30 de setembre. Més informació
a: http://euro-math-soc.eu/committee/
european-solidarity

• Escoles d’estiu de l’EMS
L’EMS convida a proposar escoles d’estiu
en matemàtiques. El prototip és una escola

d’una setmana de durada en una àrea
espećıfica de les matemàtiques, amb dos
cursos de 10 hores cadascun com a mı́nim.
El finançament de l’EMS només es podrà uti-
litzar per cobrir les despeses dels conferen-
ciants i dels participants. Terminis: 30 de
setembre de l’any N−1 per escoles d’estiu de
l’any N . http://euro-math-soc.eu/form/
submit-proposal-ems-summer-schools-
mathematics

Reunió de presidents de les societats filials de l’EMS
Xavier Jarque
President de la SCM

El divendres 13 d’abril a la tarda vaig agafar
el tren des de Sant Sadurńı d’Anoia fins a
Cornellà de Llobregat, i després un taxi de
Cornellà fins a l’aeroport del Prat. De camı́
a l’aeroport vaig tenir l’oportunitat de fer
propaganda a la taxista (que era del poble)
sobre el Palau Mercader on hi ha el Museu
de Matemàtiques de Catalunya, el MMACA.
Em va prometre que hi portaria el seu fill
–molt interessat en matemàtiques i in-
formàtica– em va dir. No cal perdre mai l’opció
de parlar bé de matemàtiques (fins i tot piular
un tuit), sobretot si és per parlar bé del museu,
una referència.

A l’aeroport agafava un vol cap a Dubĺın i
des d’allà un bus que em va portar a un petit
poblet a uns 30 quilòmetres, Maynooth (ull
que es pronuncia «miniuth»), on hi ha la uni-
versitat que porta el seu nom. L’arquitectura
gòtica dels edificis antics és força espectacular
i em va agradar molt passejar-hi una estona
i fer algunes fotografies que vaig compartir
amb la SCM via Twitter. El campus està
dividit en dues parts: l’antiga amb els edificis
gòtics i la nova (North Campus) amb edificis
moderns.

Amb tot això no he dit què hi vaig anar
a fer, a Maynooth. Com cada any, la Societat
Matemàtica Europea fa una trobada amb tots
els presidents de les seves societats, inclosa la
nostra. En aquest cas va ser la Irish Mathe-
matical Society que va fer d’amfitriona i la
reunió es va celebrar a la universitat esmentada.
Aquesta trobada va ser una mica especial per
a mi, ja que va ser la meva darrera trobada.

A la propera, hi assistirà el/la proper/a presi-
dent/a de la SCM, o qui es designi en la seva
representació.

La reunió va començar el dissabte al migdia,
amb una petita recepció, i es va acabar el
diumenge, també al migdia, justament abans
de dinar. De fet, vaig aprofitar l’hora de dinar
per fer-ho amb Francisco Marcellán, president
de la Real Sociedad Matemática Española, i
parlar, entre altres coses, de la representació
de les nostres societats al congrés ICM2018
(International Congres of Mathematics).
Al vespre de dissabte es va fer un sopar
organitzat per la societat que acull la trobada
al campus mateix de la universitat. Durant el
sopar vaig compartir taula i conversa amb
el president de la Danish Mathematical Society,
Steen Thorbjørnsen (seguidor incondicional
del Barça), i el president de la Croazian
Mathematical Society, Kraljevic Hrvoje.

Després de sopar, uns quants vam anar
a un pub irlandès a fer una (de fet, dues)
Guinness. Vaig conversar una bona estona
amb Stanislav Smirnov, representant de la
Societat de Matemàtiques de Sant Petersburg
(més endavant faré cinc cèntims de la seva
intervenció a la reunió defensant la candidatura
de Sant Petersburg com a seu organitzadora
del proper ICM2022, enfront de l’altra can-
didatura: Paŕıs). Em va explicar que Pere el
Gran (1672–1725) va voler impulsar la ciència
i la matemàtica a la Rússia del moment,
fins aleshores erma cient́ıficament. Per això,
personalment, va viatjar a Europa i va de-
manar ajuda a Johann Bernoulli (1667–1748)
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i Gottfried Wilhelm Leibnitz (1648–1716). El
primer li va donar algunes indicacions i li va
recomanar que fitxés un alumne seu, ni més ni
menys que Leonhard Euler (1907–1983). Aquest
va arribar a Sant Petersburg quan tenia 22
anys i s’hi va estar 15 anys en la seva primera
estada. L’alt́ıssima influència d’un personatge
com Euler va deixar petjada a la ciutat que
el va acollir i actualment Euler és el nom de
l’institut de matemàtiques de Sant Petersburg
(http://www.pdmi.ras.ru/EIMI/).

Diumenge a la tarda agafava un avió de
tornada cap a Barcelona i, aplicant la funció
inversa, pels volts de les onze de la nit ja
tornava a ser a Sant Sadurńı d’Anoia.

Anem a la reunió. A la pàgina web
de l’EMS http://euro-math-soc.eu/
meetings-presidents podeu consultar tots
els documents (a l’hora d’escriure aquesta
ressenya encara no hi ha l’acta de la reunió).
Per tant, jo només explicaré aqúı allò que em
va cridar més l’atenció, sense pretendre fer un
recull exhaustiu. Si voleu detalls sobre algun
dels temes que vam tractar, podeu consultar
els documents públics i accessibles http://
archive.maths.nuim.ie/staff/sbuckley/
18EMS/index.html.

Potser, abans de fer aquest recull, cal avisar
que el format és una mica feixuc. L’informe
per part de la presidència de tots els temes
que es volen tractar fa dif́ıcil la discussió, com
passa en moltes de les reunions que tenim en les
comissions en què participem, especialment
les que tenen un gran nombre de participants
(en aquesta potser érem uns 40). És una
reflexió, no pas una cŕıtica, que m’aplico a mi
mateix en les reunions que coordino. Cal buscar
un equilibri entre tractar els temes pendents i
aprofitar l’estona on hi som tots per debatre
qüestions rellevants de futur.

La primera presentació va anar a càrrec
del president de la Irish Mathematical Society
(és tradició de la trobada de presidents que

la societat que organitza l’acte expliqui la
seva història i situació present). En termes
cronològics, la IMS és força semblant a la SCM.
Va néixer el 1976 i va tenir el primer Newsletter
(actualment en diuen Bulletin). L’any 1988
van organitzar el primer congrés cient́ıfic (aqúı
nosaltres anem endarrerits, ja que la primera
edició del Barcelona Mathematical Days és
del 2014) i l’any 2016 van celebrar el 40è
aniversari. La societat està formada bàsicament
per professors universitaris i tenen 135 membres
ordinaris i 160 membres externs (estudiants,
professors de secundària i altres professionals).
La IMS té una relació intensa tant amb la
Royal Irish Academy com amb la IMSEC, que
és la societat de professors de secundària de
matemàtiques.

Un cop trencat el gel, el president va
exposar el seu informe. Destacaré els punts que
em van cridar l’atenció.

• Cal insistir als joves matemàtics europeus,
alguns membres de les societats nacionals,
que es facin membres (també) de l’EMS.
Actualment, les condicions per a joves i
estudiants són molt bones, ja que gaudei-
xen d’avantatges significatius en trobades
cient́ıfiques diverses. Al mateix temps, en
la propera assemblea general de l’EMS es
presentarà la possibilitat de fer-se soci de
l’EMS de per vida, amb una única quota.

• A poc a poc, l’EMS guanya alguns membres
institucionals. Per exemple, darrerament se
n’ha fet soci l’Institut de Matemàtiques
d’Oxford.

• (Quan llegiu aquest article l’acte al qual
faig esment aqúı ja haurà passat!) Els
dies 23–24 de juny 2018 es farà la propera
assemblea general de l’EMS a Praga. La
SCM estarà representada institucionalment
per Enric Ventura i jo mateix. Hi ha temes
d’agenda importants: l’elecció d’un nou presi-
dent i vicepresident, discussió sobre temes del
ECM2018 de Portoroz (Eslovènia), possibles
aplicacions per al ECM2022, organització de
la reunió del comitè executiu de l’EMS a
Barcelona, presentació de la feina feta per les
diferents comissions de l’EMS, etc.

• Es fa un repàs a les activitats cient́ıfiques
(co)finançades per l’EMS. En particular, es
fa notar que de les sis escoles d’estiu que han
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rebut finançament per part de l’EMS, quatre
són al Centre de Recerca Matemàtica. Hi
ha fonts per destinar al cofinançament tant
d’escoles, com d’EMS lecturers, etc. S’anima
tothom a participar-hi i demanar els ajuts.
Novament, tota la informació la podeu trobar
al web de l’EMS. Com a regla general, per als
actes de l’any N, el termini per demanar ajuts
és el 30 de setembre de l’any N-1.

• Es fa un repàs a les activitats de les
diferents comissions de l’EMS i es donen
detalls d’aquelles comissions que demanen
un nombre més elevat de renovacions a la
propera assemblea de Praga. No entraré en
detalls; és una mica feixuc. La informació és
al web de l’EMS. En tot cas, podem dir que
s’està estudiant fer una comissió de l’EMS
per a joves.

• S’estan fent els passos necessaris per demanar
a la UNESCO que proposi el dia 14 de
març (el dia «pi») com a Dia Mundial
de la Matemàtica. La IMU (International
Mathematical Union) és la que coordina la
proposta, però tot va molt (massa) lent.

• L’any 2015, a la ciutat de Porto (Portugal),
l’EMS va fer un congrés conjuntament amb
l’AMS (Societat de Matemàtiques America-
na) i la PMS (Societat de Matemàtiques
Portuguesa). L’experiència es va considerar
molt positiva. L’EMS està considerant obrir
aquestes col·laboracions a societats de ma-
temàtiques asiàtiques, com l’australiana, la
japonesa o la xinesa. S’han iniciat converses
que també inclouen alguns possibles acords
de reciprocitat dels socis.

• A l’EU (parlaments, comissions, executius,
etc.) s’està discutint sobre el proper pla
marc de recerca de l’EU (el que substituirà
l’Horizon 2020). Encara està tot molt verd i
la previsió és molt incerta.

• Hi haurà canvis en la direcció de l’EMS
Publishing House, ja que la persona que se
n’encarrega actualment es jubila. Es farà una
proposta l’assemblea general de l’EMS de
Praga.

Fins aqúı el resum de l’informe del presi-
dent. Certament, vam parlar de molts altres
temes però aquests van ser els que vaig anotar

com a més rellevants. Posteriorment, vam inici-
ar el cicle de presentacions de diferents societats
o actes.

La primera presentació, defensada per
Stanislav Smirnov, va ser la de la Societat
Matemàtica de Sant Petersburg (l’altra gran
societat russa és la de Moscou). La societat
té uns quatre-cents membres i té caràcter
de recerca. Va donar alguns detalls històrics
(inclosos alguns apunts sobre la conversa que he
explicat anteriorment) sobre el seu naixement i
va destacar que en els darrers anys la societat
ha incrementat la seva internacionalització des-
prés d’anys on el focus principal era de caràcter
local. L’instrument bàsic per a aquest canvi és
l’institut Euler, que esperen convertir en un
centre de recerca amb projecció internacional.

Després d’aquesta introducció, la resta de la
presentació va ser la defensa de la candidatura
de Sant Petersburg per organitzar l’ICM2022.
Va exposar les novetats de la candidatura i la
forta aposta per la participació de joves amb
un gran nombre de beques i preus especials.
També va explicar un acord amb les autoritats
per poder facilitar al màxim l’obtenció de visats
per als participants.

La tercera (salto la segona, de la Societat
Matemàtica Portuguesa) presentació, sobre
la Societat Europea Matemàtica de Dones
(EWM, http://www.europeanwomeninmaths.
org), va anar a càrrec de Caroline Series i
Barbara Kaltenbacher, presidentes de la
Societat Matemàtica de Londres i de la Societat
Matemàtica Austŕıaca, respectivament.
L’EWM va néixer al 1986, i va ser inspirada
per la mateixa associació als Estats Units
d’Amèrica. Celebra un congrés cada dos anys
i fa poc ha format un comitè cient́ıfic de 12
dones amb l’objectiu de cuidar la representació
de les dones en els actes matemàtics d’arreu,
aix́ı com ajudar en la proposta de candidatures
(comitès, conferenciants, etcètera) de dones
matemàtiques. Té un acord de reciprocitat amb
l’EMS però és una associació diferent (per ser-
ne membre cal pagar una quota) de la comissió
de dones dins de l’EMS.

La quarta presentació va anar a càrrec de
Catalin Gherghe, representant de la Societat
Matemàtica Romanesa. La raó de la presen-
tació va ser informar de la celebració de la
propera Olimṕıada Matemàtica Internacional.
De fet, aquesta serà la 59è edició i es dona
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la circumstància que la primera edició de
l’Olimṕıada, l’any 1959, també es va fer a
Romania.

La sisena (salto la cinquena presentació
de la Société de Mathématiques Appliquées
et Industrialles) va anar a càrrec de Carlos
Vázquez, de la Sociedad Española de Ma-
temática Aplicada, que va presentar el congrés
ICIAM 2019 (International Council for Indus-
trial and Applied Mathematics) que es farà a
València. Podeu trobar tota la informació a
la seva pàgina web (http://www.iciam.org/
event/iciam-2019-?-valencia).

Finalment, va tancar aquesta sèrie de
presentacions Stéphane Seuret de la Société
Mathématique de France per defensar la can-
didatura de Paŕıs a l’ICM2022. Va explicar els
suports poĺıtics que han aconseguit de diferents
personalitats del páıs, inclòs el president de
França, i l’experiència de Paŕıs com a seu
d’esdeveniments d’aquesta magnitud. Podeu
veure més informació al web (https://www.
icm2022-paris.com) de la candidatura.

Bé, fins aqúı aquest informe. Insisteixo: la
reunió de presidents és una molt bona decisió
de l’EMS.

Council de l’EMS
Xavier Jarque
President de la SCM

El darrer cap de setmana de juny, és a dir
dissabte 23 i diumenge 24 de juny, va tenir
lloc l’assemblea general (Council) de l’EMS a
Praga. Com us podeu imaginar, és un cap
de setmana molt complicat per a la delegació
catalana, ja que coincideix amb la revetlla de
Sant Joan. Això va fer que aquest cop la nostra
delegació estigués formada exclusivament pels
representats de la SCM: Enric Ventura (vice-
president) i jo mateix.

Potser podem recordar que són membres
de ple dret de l’assemblea de l’EMS una
representació de cada una de les societats que
la formen. Aix́ı, la SCM té dos representants i
dos vots. També hi tenen representació alguns
instituts de recerca i institucions catalanes,
com són el CRM i alguns departaments de
matemàtiques. I, finalment, hi ha una repre-
sentació dels membres individuals. En total,
d’aproximadament 3.000 membres institucio-
nals, uns 50 són de la SCM. Deixeu-me afegir
que l’actual junta de la SCM està treballant per
poder posar el dia la informació que tenim de
tots els socis.Una de les raons, però no l’única,
serà fer publicitat dels avantatges de formar
part també de l’EMS.

L’assemblea general de l’EMS es fa cada dos
anys, i es coordina perquè cada quatre anys
coincideixi amb l’inici del Congrés Europeu de
Matemàtiques. Aix́ı doncs, la darrera assemblea
va ser a Berĺın, el juliol del 2016, coincidint amb
l’ECM2016 de Berĺın, i la propera serà el juliol

del 2020 a prop de Ljubljana (Eslovènia) amb
motiu del ECM2020 que es farà a Portoroz, a la
costa adriàtica. Aix́ı doncs, el Council que ha
tingut lloc a Praga ha estat una reunió entre
congressos, però no falta d’interès, ja que entre
altres decisions importants s’havia d’elegir el
nou president.

Com sempre, la reunió va començar el
dissabte a les dues de la tarda i es va acabar el
diumenge a quarts d’una. Totes les sessions van
tenir lloc a la Biblioteca Nacional Tecnològica.
El dissabte, després d’una sessió de quatre
hores (amb un petit descans), vam anar a
sopar convidats per la Societat Matemàtica
Txeca. Va ser un sopar agradable on l’Enric i
jo vam compartir taula amb Antonio Campillo
(RSME i SCM), Iain Stewart i Martin Mathieu
(Societat Matemàtica de London) i Jorge Bu-
escu (Societat Matemàtica Portuguesa). Vam
parlar del Brexit i del procés català (poc), del
nivell dels estudiants de matemàtiques en els
diferents päısos i del finançament de la recerca.
La conversa va ser amable i el sopar va ser
correcte.

El Council va girar principalment sobre
quatre grans eixos. L’informe del president,
l’elecció del nou president i del comitè execu-
tiu (vicepresident, tresorer, secretari i vocal),
l’aprovació dels pressupostos de l’EMS, i els
informes bianuals de tots els comitès de l’EMS.
A més, hi va haver un parell de temes que
comentaré breument al final d’aquest resum.
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